
Zeer Geheim 

MINISTERRAAD Ex. nr 

Nr.11201 

Notulen van de vergadering gehouden op 
vrijdag 1 februari 1985 in de Treveszaal van het 

Kabinet Minister-President, aangevangen 
's morgens om 10 uur 

Aanwezig: minister-president Lubbers en de ministers 
Van Aardenne (pt.8d, 8e en 9e t/m 9h), 
Braks, Brinkman, Van den Broek, Deetman 
(beh.pt.5 ged., 8a, 9a en 9b), De Koning 
(beh. pt.5 ged. en pt.8a). Korthals Altes, 
Rietkerk (beh. pt.1 t/m 3a), De Ruiter, 
Ruding, Smit en Winsemius (Afwezig is 
minister Schoo) 
Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van Amelsvoort (pt.7). Van Eekelen (pt.3). 
De Graaf (pt.9b). Koning (pt.7) en Van Zeil 

Secretaris : drs.J.Wijnhoud (plv.) 
Adjunct-secretaris: mr.drs.R.K.Visser 
Hoofddirecteur RVD: drs.G.F.Lörtzer (plv.) 

1 a. Notulen van de vergadering van 11 januari 1985 
(nr.11176) 

De notulen worden aangehouden tot de 
volgende vergadering. 

1 b. Notulen van de vergadering van 18 januari 1985 
(nr.11182) 

De notulen worden ongewijzigd 
vastgesteld. 
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Buitenlands beleid 
a. Ondertekening en stilzwijgende goedkeuring van 

de luchtvaartovereenkomst met de Seychellen 
(Brief van de staatssecretaris van Buitenlandse 
Zaken dd. 15 januari 1985, nr.6034, met 
bijlagen) 

Minister Ruding maakt er melding van 
dat door Financiën was verzocht de douane
bepalingen in de overeenkomst aan te passen, maar 
dat dit door Buitenlandse Zaken en Verkeer en 
Waterstaat niet noodzakelijk werd gevonden. Het 
is echter de vaste afspraak dat bij luchtvaart
overeenkomsten Financiën het primaat heeft over 
zaken die dit departement betreffen, zoals 
douaneaangelegenheden. Spreker wil deze 
overeenkomst niet ophouden, maar zou gaarne een 
bevestiging van het aangegeven primaat zien. De 
ministers Smit en Van den Broek bevestigen dit. 

De raad stemt in met de overeenkomst. 

b. Conclusies van de coördinatiecommissie 
dd. 30 januari 1985 (Brief van de staats-
secretaris van Buitenlandse Zaken 
dd. 30 januari 1985, nr.22680, met Jbijlagen) 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt over 
de zg. moeder/dochter-richtlijn op dat hij 
verwacht dat de Europese Commissie nog contact op 
zal nemen met Financiën. Het is echter de vraag 
of de bestaande bezwaren nog voor de volgende 
Ecofin-raad zullen zijn weggenomen. 

Minister Ruding merkt op dat hij het 
standpunt van de nieuwe commissie over deze 
richtlijn zal afwachten. 

Minister Braks is het eens met de 
conclusie onder 1.1 (financiering landbouw-
structuurbeleid), maar wijst op de toenemende 
spanning tussen nationale en Europese maatregelen 
met name in de bondsrepubliek Duitsland. De 
landbouwprijsvoorstellen betekenen een reductie 
van dei graanproduktie, wat voor de Bondsrepubliek 
en voor Nederland een gevoelige kwestie is. Mocht 
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de Bondsrepubliek nogmaals aanvullende nationale 
maatregelen treffen, dan zal spreker voor wat 
Nederland betreft niet nog eens achter kunnen 
blijven. Het zg. achterstandsgebiedenbeleid werd 
tot dusver betaald uit middelen voor het 
structuurbeleid. Hij sluit echter niet uit dat 
voor de sociale component van het landbouwbeleid 
in de toekomst een beroep zal worden gedaan op de 
middelen van het garantiebeleid. Spreker 
waarschuwt ervoor om de druk op de Bondsrepubliek 
niet zodanig te laten worden dat dat land tot 
eigen maatregelen overgaat. 

Staatssecretaris Van Eekelen noemt het 
paradoxaal dat de Bondsrepubliek altijd voor 
garantiedrempels heeft gepleit. Nu deze worden 
toegepast voor graan, waardoor het land zelf de 
gevolgen ervan ondervindt, doet het zijn beklag 
hierover. Het probleem is bovendien dat de 
Bondsrepubliek en het Verenigd Koninkrijk minder 
geld aan het structuurbeleid willen toedelen. 

De minister-president betreurt het dat 
in de publiciteit te weinig het verband wordt 
gelegd tussen de prijsvoorstellen voor de 
landbouw en de koppeling daarvan aan de garantie
drempels. Spreker heeft begrip voor de opmerking 
van minister Braks dat indien ons land de prijs
voorstellen steunt, dat betekent dat niet de ogen 
mogen worden gesloten voor de eventuele gevolgen 
daarvan, nl. nationale steunmaatregelen. Daarom 
zou in een heel vroeg stadium het nemen van 
dergelijke maatregelen moeten worden uitgesloten. 

Minister Ruding zal de gemaakte 
opmerkingen meenemen. Over de voorlichting merkt 
hij op dat de indruk wordt gewekt dat de 
voorstellen voor de boeren terughoudend zijn. 
Maar daarbij wordt niet gezegd dat de ramingen 
nog boven de begroting uitgaan. Hij vraagt zich 
af van wie de voorlichting over dit soort 
onderwerpen uitgaan en of het kabinet op dit punt 
wellicht niet meer zou moeten doen. 

Minister Braks merkt op dat door zijn 
departement wel aan voorlichting over het 
EG-landbouwbeleid wordt gedaan. 

De minister-president lijkt het een 
goede gedachte dat minister Braks bijv. in een 
vraaggesprek nader op het landbouwprijsbeleid zal 
ingaan. 

Staatssecretaris Van Zeil onderschrijft 
het in par.2 genoemde voornemen om speciale 
consumentenraden te houden. 
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Minister Winsemius acht het een goede 
zaak dat een nieuwe aanzet wordt gegeven om de 
architectenrichtlijn (2.3) af te ronden. Dit zal 
tevens de druk doen afnemen op de invoering van 
een wet op de architectentitel. Spreker zet 
vraagtekens bij het punt deregulering (2.8). In 
de discussie daarover werd gesteld dat zou moeten 
worden voorkomen dat nationale wetgeving als 
aanvulling op communautaire wetgeving nodig is. 
Spreker tekent daar bezwaar tegen aan, aangezien 
dat bijvoorbeeld het einde van het Nederlands 
milieubeleid zou betekenen. 

Minister De Koning sluit zich daarbij 
aan. Hij heeft er begrip voor dat Economische 
Zaken in verband met mogelijke concurrentie
vervalsing liever geen nationale wetgeving in 
aanvulling op EG-wetgeving ziet, maar wijst erop 
dat voor sommige beleidsterreinen wel aanvullende 
wetgeving noodzakelijk zal zijn. Deze kwestie is 
terug te voeren op de vraag hoe de Europese 
integratie wordt gezien, nl. als een situatie 
waarin de mogelijkheid van verbijzondering 
bestaat of als een situatie die in alle landen 
identiek moet zijn. Spreker voelt meer voor de 
eerste zienswijze. 

Minister Korthals Altes zal nagaan 
waarom Justitie niet bij het overleg was 
vertegenwoordigd. 

Staatssecretaris Van Eekelen licht toe 
dat het onderwerp van de discussie een notitie 
van Economische Zaken betrof, bedoeld voor de 
Europese Commissie waarin het Nederlands beleid 
ten aanzien van de deregulering wordt uiteen
gezet. Justitie heeft telefonisch meegedeeld het 
niet met de notitie eens te zijn. Deze zou meer 
moeten worden aangescherpt en toegespitst op 
concrete punten. Een dergelijke aanscherping 
blijkt echter tot de hier gesignaleerde problemen 
te leiden. Enerzijds wordt een vereenvoudiging 
nagestreefd via Europese regelgeving, anderzijds 
moet de mogelijkheid van verbijzondering worden 
opengelaten, waardoor de deregulering in het 
gedrang kan komen. Spreker is het eens met 
minister De Koning dat verbijzondering mogelijk 
moet blijven, al is het alleen maar vanwege het 
praktische argument dat anders geen lidstaat meer 
tot Europese regelgeving bereid zal zijn. Dit kan 
echter soms in strijd met het deregulerings
beginsel zijn. 
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De minister-president meent dat regel
geving op Europees niveau moet worden nagestreefd 
op die gebieden waarop overeenstemming valt te 
bereiken. Indien er dringende redenen zijn om 
nationaal aanvullende maatregelen te nemen, moet 
dat mogelijk zijn, maar moet dat wel in de 
nationale parlementen worden verdedigd. 

Minister Ruding vraagt naar aanleiding 
van punt 3.1 of Financiën bij de voorbereiding 
van het gesprek tussen de minister-president en 
een aantal Europese commissarissen over de 
"technologische gemeenschap" kan worden betrokken. 

De minister-president stelt voor de 
conclusies van de coördinatiecommissie te 
aanvaarden met de aantekening dat de staats
secretaris van Buitenlandse Zaken de notitie over 
de Nederlandse opvattingen over deregulering 
(punt 2.8) zal bezien in het licht van de in de 
raad gemaakte opmerkingen. Ook Financiën zal 
worden betrokken bij de voorbereiding van het 
gesprek van de minister-president met enkele 
Europese commissarissen. De raad stemt hiermee in. 

3 c. Discontoverhoging Duitse Centrale Bank 

De minister-president vraagt of de 
recente discontoverhoging in de bondsrepubliek 
Duitsland van 0,5% die Nederland heeft moeten 
volgen, een bewust Duits beleid is of een 
incidentele aanpassing. Gezien de interne 
economische ontwikkelingen in de Bondsrepubliek, 
ziet spreker nauwelijks aanleiding tot verhoging 
van het disconto om de positie van de Duitse mark 
via de rente te versterken. 

Minister Ruding is niet gelukkig met de 
Duitse maatregel, welke de Nederlandse Bank wel 
gedwongen was te volgen. De Bondsrepubliek heeft 
uit externe overwegingen tot de verhoging 
besloten. Hierbij speelt met name de zuigkracht 
van de dollar en het feit dat de Duitse mark 
onderin de zg. slang zit een belangrijke rol. In 
Duitsland heerst nog steeds een grote angst voor 
inflatie en voor wegvloeien van het geld, in dit 

? uoor r&£ geval naar de VS. Spreker is het ermee eens dat 
t r r ^ o ^ ^ i ^ voor de Bondsrepubliek dit soort maatregelen op 
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moment/noch nodig, noch wenselijk zijn. De 
Duitse centrale bank die een volstrekt autonoom 
beleid voert, heeft echter tot de verhoging 
besloten. 


